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GLASBA 

L E T O Š N J I PROGRAMSKI PROBLEMI 
V L J U B L J A N S K I O P E R I 

Ko gredo mimo nas, čez oder ljubljanske Opere mične slike Didone, 
Eneja in Amelije, spoznavamo, da si Opera ustvarja nov repertoar z deli, ki 
jim radi priznamo vse kvalitete dobre operne ali baletne umetnine: sveže, 
ljubeznivo, včasih močno, nikoli dolgočasno odrsko oblikovanje in dobra, pri
jetna glasba, ponekod morda tudi problematična, pa nikoli odbijajoča. Pro
gram sega po delih, ki jih nudi operna literatura, pa smo jih do sedaj nekako 
prezrli. Treba je bilo dobre roke, ki jih je vzela iz regalov in jih postavila 
na oder. Tu so sedaj, pred nami, in če bomo mogli ohraniti tisto čisto strem
ljenje po dobri kakovosti — v skušnjavi smo, da bi rekli: komorni kakovosti, 
ki je pač najplemenitejša, za naš oder pa tudi najprimernejša — potem bomo 
naš repertoar resnično obogatili. Ne z enodnevnimi, to je z enosezonskimi 
operami, temveč s trajno zakladnico programa. Kajti kakor umetnik, recimo 
glasbeni reproduktivni umetnik, venomer sega po stalnih delih, ki jim vred
nost nikdar ne mine in ki nikoli ne morejo dolgočasiti, če so količkaj pre
mišljeno uvrščena v spored, tako bo tudi Opera lahko segala sedaj po tem, 
sedaj po onem delu in ga postavljala na oder. Tako ne bomo večno poslušali 
močnega in tako zelo pogosto izvajanega italijanskega sektorja operne lite
rature, čeprav ga seveda tudi še bomo, pač pa bodo bolj sveža dela raz
veseljevala poslušalce. 

Sveža d e l a . . . venomer misli človek nehote na »operno krizo« — ne na 
našo, slovensko krizo, ki je v majhni hiši, slabotnem orkestru in finančnih 



težavah, temveč na krizo v opernem ustvarjanju. V bistvu operne umetnosti, 
ki je — ali morda ni več? — potrebna današnjemu času. 

Kaže, da odgovor na to na videz zapleteno in nerešljivo vprašanje le ni 
tako težak. Da je veristični operi in njenim naslednicam odklenkalo, je kar 
v redu. Za tem ne žalujemo. Daleč za nami, vsaj po našem občutku, če ne po 
dejansko preteklih letih, je čas, ko je poslušalec živel, trpel, ljubil in umiral 
z junaki na odru. Z junaki veristične opere, ki so tolikokrat peli in pred
stavljali sebe namesto skladateljevega junaka in njegove zamisli. Kljub lepim 
glasovom je odhajal človek prazen domov in kdaj neki učinkuje umetnina, če 
ne takrat, kadar je podana čisto nesebično, brez misli na osebno uveljav
ljanje — pa z znanjem in sposobnostjo, seveda. Celo verizem in njega plo
dove bi človek prenašal, če bi jih slišal podajane v tisti notranji (in zunanji) 
čistosti, ki je edina jamstvo za notranjo resničnost, s tem pa tudi za pravi 
učinek. Ne za prazno občudovanje, ne za osebni kult pevca, temveč za — 
preprosto — človeški problem, ki je vsebovan v vlogi, v operi. Ob takih 
izvedbah bo tudi romantična in veristična opera dobra. Storila bo tisto, kar je 
njena skrita, pa glavna naloga: dala bo poslušalcem nekaj notranje pleme
nitosti, nekaj »boljšega« po srčni strani, malo pretresa v enolični materialni 
vsakdanjosti. 

Seveda s tem še ne bo »kriza« rešena. Samo smer, kje naj bi bila re
šitev, je s tem nakazana. »Teater«, to je vse komedijantstvo s komedijo in 
tragedijo in dramo, ta bo doma tam, kjer ni prenasičene civilizacije. Komu 
je opere preveč? Ljudem, ki so jo komaj kdaj videli ali pa le poredko? Ne, 
ti se je samo veselijo. Le prilike jim dajmo, da jo bodo prišli poslušat. Zanje 
bo vendar vse novo. Še premalo izbrušene presoje bodo imeli. Pazljiva ušesa, 
prirodni okus, to že. Vedeli pa bodo o vsej stvari bolj malo, uživali bodo 
spontano, kakor preprosto ljudstvo sploh. Ali smemo torej soditi o teh pro
blemih le s stališča našega kulturnega kroga? Mislim, da ne. Preozki smo. 
Gotovo, ta naš kulturni krog potrebuje novih pogledov, novih pobud v oper
nem repertoarju in te tudi dobiva. Morda kdaj pa kdaj nekoliko nespretno, 
a v bistvu vendarle dobro usmerjeno in pravilno. Za ta krog le iščimo novih 
izražanj, novih prijemov, nove vsebine, vedno sicer človeško enako močne, 
a iz različnih aspektov prikazane in teatrsko na novo obdelane. Za širši krog 
pa imamo tako velike ljudskoprosvetne naloge, da se nam, vsaj naši gene
raciji, res ni treba bati za kakšno posebno krizo. 

Film — da, ta privlači. In tudi mnogo vrst prazne zabave. Kaže, da smo 
v vzgojstvu popustili in šli »za ljudstvom«, namesto da bi ga vodili. Veliko 
dragocenega ostaja tako ob strani, nevzbujenega ali komaj vzklilega, pa 
ovenelega. Problem ni seveda samo v tem, kako postavlja opera svoj reper
toar, temveč v celotnem šolstvu in prav močno tudi v glasbenem vzgojstvu. 
Zlasti na splošno izobraževalnih šolah. Vendar verujemo, da nekatera dobra 
semena ne bodo zaman vsejana v našo zemljo. 

Nekaj posegov v zakladnico opernih del je bilo, ki odpirajo nove poglede 
v operno snovanje in vzbujajo nova upanja, pa tudi potrjujejo vero v moč 
operne umetnosti, Mislim predvsem na lansko premiero in letos ponovljeno 
Zaroko v samostanu Sergeja Prokofjeva. To mično, radostno razburljivo in 
smešno delce, ki s tako svežino veje čez oder. Ob Didoni in Ameliji, ob 
Zaroki, ob Pepelki in ob Ekvinokciju lahko rečemo, da se okrog teh kvali-
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tetnih stebrov našega repertoarja pač brez zadrege uvrščajo tudi standardne 
opere. Italijanske: Nabucco s svojimi vedno odličnimi zbori in druge Verdi
jeve umetnine, Aida, Traviata, Trubadur, Ples v maskah, ter Puccinijeve, Ma-
dame Butterflv, Boheme in Tosca, ki slej ko prej enako razveseljujejo po
slušalce. In še Rossinijev Seviljski brivec, ki se mu je pridružila letošnja 
premiera Italijanka v Alžiru in Bellinijeva Norma, letos najbolj uspela no
viteta. Francoska umetnost daje svojega Fausta in Wertherja, češka večno 
mojstrsko Prodano nevesto, a jugoslovanska Ohridsko legendo. Res da na
šteta dela niso vselej repertoarna, se pravi: ne gredo v abonmajih, so pa 
stalna in tudi stalno izvedljiva. 

Ce na kratko presodimo ta standardni repertoar, bi ugovarjali kvečjemu 
izvedbi Aide, ki je nekako prisiljeno uvrščena, brez prave relacije do pro
grama, kakor je sicer oblikovan. Aida ni opera, ki bi bila lahko »mimogrede« 
izvedena kakor na primer Verdijevo veliko trozvezdje ali tudi kakšna Pucci-
nijeva opera. Če pa je izvedena mimogrede, je brez pravega razloga, brez 
povezanosti z repertoarno politiko, oblikovano za razdobje in za perspektive 
več let. Ostala dela ne zahtevajo ne take scenerije ne takega pevskega an
sambla, če se že sprijaznimo s tem, da hodi po našem odru velikan v otroških 
čeveljčkih. Še vedno mislim tako, kakor sem tule že enkrat povedal: tudi na 
našem odru je Aida dobrodošla, če naj jo spoznamo, recimo, po večletnem 
presledku. Za silo zamašiti z njo repertoar — to pa res ne gre. 

Vse drugače Prodana nevesta ali Faust ali celo Werther, te čudovite 
opere, ki ne posegajo v tako veličastnost, pa so vendar tako pomembne. Tako 
kvalitetne v glasbenem stavku kakor Prodana nevesta, tako resnobno lepe 
kakor Faust ali tako milobne in čustveno vznemirljive kakor Werther. Dane 
so bile v dobrih, vsaj solidnih, pa večkrat v posebno posrečenih izvedbah. 

Pomeniti bi se bilo treba o dveh, prej že omenjenih italijanskih operah 
— premierah, o Italijanki in o Normi. Te italijanske opere s svojim belcanto 
žanrom, Rossini po komični strani, Bellini po uglajeni, pa čisti čustvenosti, 
niso v bistvu drugega kakor lepe slike, ki jih občudujemo. Kakor namreč 
vpliva na nas ubranost barv na sliki, tako lije v nas tok lepotne glasbe, ki je 
nikar ne razčlenjujmo, temveč dopuščajmo, da brez ovir razumskih pomisle
kov prihaja v nas. Imam občutek, da je danes samo to glavni smisel teh oper. 
Ene po vedri, šegavi in razveseljujoči strani, druge po resnobni, milejši, tudi 
tragični strani. Saj včasih prav otročje zapletenih vsebin dandanes res nikdo 
ne jemlje več resno. Ne, ta vsebina je danes postranska stvar, kakor je na
sprotno vsebina moderne, sodobne opere skorajda glavna zadeva in bistveno 
odločilna za uspeh ali propad. Oni starejši operni repertoar pa je obstal le 
zaradi glasbenih kvalitet. In če smo zlasti z Normo dosegli za nas, za naše 
razmere neko visoko popolnost, potem smemo te uprizoritve beležiti kot do
cela uspešne rezultate repertoarne politike. 

Nekaj drugega bi bilo treba reči, nekaj, kar nikakor ni tako lahko po
vedati in s tem dregniti v problem, ki v resnici že dolgo terja, da o njem 
začnemo govoriti. Problem pevcev, namreč. Ravno v Normi smo slišali nekaj 
odličnih solistov, a vprašanje se postavlja, če je petje nasploh pri nas v redu. 
Brez pridržka in s tveganjem zamere je treba enkrat reči, da zavestno kul-
tiviranega petja pri nas skoraj ni več slišati. Ni težko našteti izjeme. Toda 
merilo za kultivirano petje, pri nas, kjer smo se v operi res da odvadili 
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poslušati in zahtevati ga, je edinole komorno petje. Na podlagi tega naj bi 
bilo fraziranje, muzikalne dikcije in vse tisto niansiranje, ki edino potrjuje, 
da je pevec res »velik«, tudi v operi realizirano. In to ni skoraj nikdar. Po
stavimo naše pevce pred zahteve kultiviranega koncertnega petja — skoraj 
vsi bodo odrekli. Seveda, opera zahteva drugačne načine, drugačno tehniko, 
drugačne efekte, drugačno moč. Vse to je vsakomur dobro znano. Pa odprimo 
enkrat na primer radijski aparat in poslušajmo kakšno dobro italijansko 
opero — kakšni glasovi so tam, in če se že z njimi lahko merimo, kakšna 
glasovnopevska tehnika in kakšno fraziranje! Kako zavestno, premišljeno, s 
kakšnimi tančinami podano! Tega nam v Ljubljani manjka, pa če smo z gla
sovi naših solistov še tako zadovoljni. Samo tista notranja politika v dvigu 
kvalitete, ki bo skušala zboljšati te zahteve, bo opero tudi kot celoto dvignila 
nad provincionalno raven, kar smo sicer v režiji in sceni in tudi po sami 
naravni kvaliteti glasov že večkrat dosegli. 

Bahčisarajska fontana, baletna drama, je vzbudila ob letošnji premieri 
hude kritike. Ne zdijo se mi čisto pravične. Predvsem so nesporno kvalitetni 
baletni solisti. O vsebini dela, namreč o drami sami, ni kaj reči. Ni drugega, 
kakor da v orientalskem okolju daje priliko za koreografsko oblikovanje, 
za ples, vse drugo je današnjemu človeku že tako daleč, vse te stare štorije 
iz haremov, divje zaljubljenosti, ljubosumja in druge šare. Povprečna muzika 
ne rešuje dejanja, daje pa dosti prilike za prijetne in razgibane plese. Všečna 
je naša scenografija in kostumografka Alenka Bartlova ustvarja odlične 
kreacije. Toda jasno je, da to nikakor ni balet, ki bi količkaj novega po
menil, razen v čisto poceni teatrskem smislu. Verjamem, da so sovjetski umet
niki to delo izvedli kar najbolj virtuozno — saj ravno za to je dovolj prilike 
T njem. Vsa druga problematika, ki naj bi v novem delu vendarle bila — in 
da je lahko tudi v folklorno nadahnjenem delu, smo dokazali celo mi Slo
venci — pa je ostala popolnoma opuščena. 

Nesrečno naključje, da je v tem delu orkestrska izvedba precej šibka, 
je treba razumeti v zvezi z vsemi problemi, ki nastajajo ob nalogah Opere 
in Filharmonije, ustanov, iz katerih se orkestri za eno in drugo dejavnost 
formirajo. 

Slovenska noviteta Ekvinokcij, Kozinovo redigirano delo, je bila zelo 
dobro sprejeta. Postavlja se nekako na čelo naših uspešnih opernih del. Člo
vek ima vtis, da po eni strani to res tudi je, po drugi strani pa bi temu 
ugovarjal. Vrednost Kozinovega dela je v jasnem, odločnem risanju dejanja, 
tako na odru, z nedvoumnim oblikovanjem scenskega zaporedja, kakor v 
glasbi. Njena teža je v melodični invenciji. Njen značaj v pretežni lirično-
dramatični tematiki, lahko umljivi, spremljajoči na znani način s stalnimi 
motivi odrsko dejanje. Njen glavni pomen je v notranji resničnosti. To je 
njena cena, ki jo je treba z veseljem priznati. Toda da je Kozina to dosegel, 
je opustil vsako količkaj bolj komplicirano fakturo. Zato je muzika v bistvu 
izredno enostavna, pravzaprav »glasbeno«, to je po strani glasbenega metiera 
neizpeljana. Nosi jo njen notranji tok, primitivno, pa močno. S tem je njena 
karakteristika podana: delo ni učeno, pa tudi umetno ne. Je kot preprosto, 
pa močno vino. Učinkuje sugestivno, a ostaja v svoji notranji resničnosti 
tudi vselej preprosto, skoraj preveč. Namreč preenostavno za komplicirani 
duševni zaplet na odru. Toda Kozina ga je tako pojmoval in nikar ne sku-
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šajmo izboljšati navdiha, ki je dan kakor sonce sije in kakor oblaki rose na 
zemljo. Zato je Ekvinokcij opera, ki bo v nekaterih svojih scenah vselej 
pretresla občutljivega poslušalca. 

Operni repertoar obeta letos še pet premier, med temi tri novejša dela 
(Ravel, Poulenc in Blaclier), eno Wagnerjevo — vendar že — in komorno 
opero Cimarose, II matrimonio segreto. Ta izbor se mi zdi odličen. 

M a r j a n L i p o v š e k 
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